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 صلخستالم

 

التنبؤ بحب هدفت الدراسة الحالية إلى الكشف عن دور جودة الصداقة والذكاء الروحي في 

الحياة لدى عينة من طلاب الجامعة بمدينة حائل، وأيضا الكشف عن الفروق في متغيرات 

، (التخصص العلمي -الجنس) الدراسة والتي تعزى إلى اختلاف بعض المتغيرات الديموغرافية

من الطالبات، بمتوسط (402)من الطلاب، و (911)، منهم(204)وبلغ حجم العينة 

، استخدمت الباحثة مقياس إدراك جودة الصداقة من 911.4اف معياري ، وانحر491929عمر

إسماعيل أرنوط  عداد بشرىإمقياس الذكاء الروحي من و ،(4092) أبوبكرعداد نشوة كرم إ

، أظهرت النتائج أنه (.409)عداد أحمد محمد عبد الخالق إمقياس حب الحياة من و، (.409)

الصداقة في التنبؤ بحب الحياة، كما أنه توجد قيمة تنبؤية  توجد قيمة تنبؤية دالة إحصائيا لجودة

وكشفت النتائج أنه لا توجد فروق ذات دلالة  دالة إحصائيا للذكاء الروحي في التنبؤ بحب الحياة،

التخصص  -الجنس)لبعض المتغيرات الديموغرافية  إحصائية في درجات جودة الصداقة وفقا  

لإناث أعلى من الذكور في الذكاء الروحي، في حين كشفت كما أظهرت النتائج أن ا ،(العلمي

النتائج أن التخصصات الأدبية أعلى في الذكاء الروحي، كما أظهرت النتائج أن الذكور أعلى من 

 .الإناث في حب الحياة، في حين كشفت النتائج أن التخصصات العلمية أعلى في حب الحياة 

بعض المقترحات و العديد من التوصيات العلميةوفي ضوء نتائج البحث، قدمت الباحثة 

 .البحثية
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Abstract 

 

The present study aimed to identify the role of quality of friendship 

and spiritual intelligence in predicting with the love of life in a sample of 

Hail University students. Also, the study revealed the differences in the 

study variables which are attributed to the difference of some 

demographic variables (gender - scientific specialization), the sample 

include was (402), including (199) students, (203) female students, with 

an average age of 21,131, and a standard deviation of 1,962 , quality of 

friendship scale set up by Nashwa Karam Abu Bakr (2017), spiritual 

intelligence scale set up by Bashir Ismail Arnaut (2016), love of life scale 

set up by Ahmed Mohamed Abdel-Khaliq (2016), the results showed that 

there is a predictive value statistically significant for the quality of 

friendship in predicting the love of life, The results revealed that there are 

no significant statistical differences in the quality of friendship according 

to some demographic variables (gender - scientific specialization). The 

results also showed that females are higher than males in spiritual 

intelligence, while Results revealed that for higher literary disciplines in 

spiritual intelligence, and results showed that males were higher than 

females in love of life, while results revealed that scientific disciplines 

were higher in love of life.  

Considering the results of the research, the researcher made many 

scientific recommendations, and the researcher considering the results of 

some of the research proposals. 

 

 

 


